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سال ۹۸ در دانشگاه آزاد اسلامی با تغییر رویکرد ساختاری در 

این دانشگاه همراه بود؛ تغییری که در پی آن چند معاونت ایجاد 

شد تا امور مربوط به دانشجویان در هریک از حوزه های مربوطه 

در معاونت تخصصی خودش بررسی شود. بنابراین رویکرد 

آموزشی و پژوهشی دانشگاه هم به نگاه تخصصی و موضوعی 

تغییر پیدا کرد. یکی از این معاونت ها، معاونت تحقیقات، 

فناوری و نوآوری بود. در دل این تغییر، ایجاد »سراهای نوآوری« 

در استان ها به عنوان راهی برای کاربردی کردن آموزش و 

پژوهش و تبدیل دانشگاه آزاد اسلامی به دانشگاه نسل سوم 

و کارآفرین، در دستورکار قرار گرفت. 

بر همین اساس قرار شد با توجه به ظرفیت های استان های 

دانشگاه، در هر استان بین یک تا چند سرای نوآوری ایجاد 

شود که به صورت واحد فناور همانند واحدهای دانشگاهی 

فعالیت کنند. در همین رابطه روح الله دهقانی فیروزآبادی، 

معاون فعلی تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی 

در آذر ۹۸ آمایش منطقه ای را مبنای راه اندازی سرای نوآوری 

در دانشگاه آزاد اسلامی عنوان کرد و گفت که مبنای سرای 

نوآوری، آمایش سرزمینی است. حالا سراهای نوآوری با تمرکز بر 

یک موضوع فناورانه به صورت مسئولیت محور و ماموریت محور 

فعالیت می کنند. اما نکته مهم این است که باید تمام قوانین 

برای اعطای مجوز به سراهای نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی 

رعایت شود تا سراهایی مجوز بگیرند که عملکرد درستی در 

زمینه فعالیت های دانش بنیان دانشگاه داشته باشند. 

مدیرکل اقتصاد دانش بنیان و توسعه سرمایه گذاری دانش بنیان 

دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان« از اعطای 

مجوز به چندین سرای نوآوری و البته شرایط اعطای این مجوز 

سخن گفت.  به گفته او اگر واحد دانشگاهی موردنظر بستر 

لازم برای ایجاد سرای نوآوری و شاخص های لازم را داشت، 

مجوز به او اعطا و در غیر این صورت، مجوز به او داده نمی شود. 

او می گوید ما موظف نیستیم به همه استان ها مجوز ایجاد 

سرای نوآوری بدهیم؛ چراکه برای ایجاد این سراهای نوآوری 

باید سختگیری های لازم صورت گیرد.  شیرنگی معتقد است 

در این سراها باید فرآیند ایده تا محصول به راحتی انجام شود؛ 

بنابراین مجوز سراهای نوآوری در استان ها صادر و عملکرد آنها 

بررسی می شود و اگر خدای نکرده عملکرد یک سرا ضعیف 

باشد، مجوز آن باطل خواهد شد. مشروح این گفت وگو را در 

ادامه می خوانید.

مهم ترین برنامه ای که در سال 99 دنبال خواهید کرد چیست؟

به دنبال این هستیم تا یک برنامه تلویزیونی از دستاوردهای 

دانش بنیان داشته باشیم که هم نتایج زحمات اعضای هیات علمی 

و کارکنان را به تصویر بکشیم و هم بتوانیم حامیان مالی خوبی برای 

طرح هایی که منجر به تولید محصول اولیه شده و مجوزهای لازم 

را نیز اخذ کرده اند، داشته باشیم. برنامه دومی که درخصوص آن 

جلسات منظمی نیز برگزار شده و محقق شده است، ایجاد بازار 

آزاد است که در آن محصولات دانشگاه آزاد اسلامی ارائه شود و 

امکان دادوستد تجاری برای آن فراهم شود و در این راستا اصلاح 

آیین نامه ها را نیز در دست داریم. برنامه سوم که جزء اولویت هاست 

و ان شاءالله آیین نامه آن برای تصویب به هیات رئیسه و هیات امنای 

دانشگاه آزاد اسلامی نیز به زودی ارسال خواهد شد، بحث ایجاد 

کانون ارزیابان و ارزش گذاران در دانشگاه است. 

  کانون ارزیابان و ارزش گذاران ایجاد می شود
به دنبال این هستیم تا کانونی تحت عنوان کارشناسان، ارزیابان 

و ارزش گذاران در سازمان مرکزی دانشگاه آزاد اسلامی مشابه 

مدل کانون کارشناسان داشته باشیم که براساس آن می توانیم 

ارزیابی طرح ها و ارزش گذاری را انجام دهیم. در کنار این موارد 

در اداره کل اقتصاد دانش بنیان با یک سری از سرمایه گذاران چه 

در بخش خصوصی و چه در بخش دولتی در حال رایزنی هستیم 

تا بتوانیم برای طرح هایی که آماده تولید انبوه است سرمایه گذار 

خصوصی پیدا کنیم. موفقیت هایی نیز در این خصوص حاصل 

شده است و در معاونت توسعه منابع نیز جلسه ای در این خصوص 

برگزار شد و ان شاءالله این کار جدی تر دنبال خواهد شد.  برگزاری 

منظم جلسات شورای مدیریت فعالیت های دانش بنیان که محل 

تصمیم گیری برای سراهای نوآوری و طرح های دانش بنیانی که 

بالای دو میلیارد تومان در استان هستند را نیز دنبال می کنیم و 

در شورای مدیریت دانش بنیان بررسی طرح ها را خواهیم داشت. 

از سوی دیگر به جز برگزاری شورای مدیریت دانش بنیان، بحث 

ساماندهی و نظارت بر عملکرد سراهای نوآوری، ایجاد بازار آزاد، 

آیین نامه کانون کارشناسان و ارزیابان و همچنین با برنامه تلویزیونی 

که به زودی تولید خواهد شد یک سری پروژه های خاص را نیز 

حمایت خواهیم کرد. 

درخصوص توسعه سراهای نوآوری چه اقداماتی در دست 

دارید؟

همان طور که می دانید سراهای نوآوری با هدف حل مساله و 

به صورت ماموریت گرا با پیشنهاد دکتر طهرانچی، ریاست دانشگاه 

و با یک عنوان بومی ایجاد شد. آیین نامه آن نیز در چهارم دی ماه 

سال ۹۸ مورد تصویب هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی قرار گرفت 

و ما سرای نوآوری را با المان های مرکز رشد تخصصی و شتاب دهنده 

تخصصی در کنار پردیس پارک علم وفناوری در استان ها داریم. 

سراهای نوآوری ماموریت محور هستند و به صورت تخصصی روی 

یک مساله کار می کنند. 

  مجوز سراهای نوآوری ضعیف باطل می شود
هدف از تاسیس این سراها چیست؟

هدف این است در این سراها فرآیند ایده تا محصول به راحتی انجام 

گیرد. مجوز سراهای نوآوری در استان ها را صادر کرده ایم و عملکرد 

آنها را بررسی می کنیم و اگر خدای ناکرده عملکرد یک سرا ضعیف 

باشد مجوز آن را باطل کرده و در غیراین صورت حمایت می کنیم تا 

ان شاءالله توسعه پیدا کند. 

گفتید از یک سری پروژه های خاص نیز حمایت می کنید؛ 

این پروژه ها چیست؟

این پروژه ها نیاز به سرمایه گذاری سنگین دارند؛ مثل پروژه خودرو 

در استان سمنان و شهر شاهرود. به طور تخصصی و ویژه روی این 

دسته از پروژه ها کمیته اجرایی تشکیل دادیم که درمورد این پروژه ها 

به صورت ویژه کار کرده و دانشگاه نیز سرمایه گذاری خوبی در این 

زمینه انجام خواهد داد. 

یک موضوع که الان مطرح است درخصوص مجوز سراهای 

نوآوری است؛ الان کدام سراها مجوز گرفتند؟

سـرای نـوآوری مـواد پیشـرفته در اسـتان البـرز، سـرای نـوآوری 

صنایع خلاق در اسـتان تهران، سـرای نوآوری جواهرات در استان 

اصفهان، بذر در اسـتان اصفهان، مبل و منبت در ملایر، گیاهان 

زینتـی در اسـتان گلسـتان، سـرای نـوآوری دریا و فنـاوری دریا در 

اسـتان هرمزگان، سـرای نوآوری فرش ماشـینی در کاشان، سرای 

نوآوری تاسیسـات نفت، گاز و پتروشـیمی در واحد بوشـهر، سرای 

نـوآوری بذرهـای گلخانـه ای واحد مبارکه ـ شهرمجلسـی و سـرای 

نوآوری گیاهان دارویی، سـرای نوآوری چرم در واحد تبریز، سـرای 

نـوآوری فنـاوری اطلاعـات در واحـد خوراسـگان و سـرای نـوآوری 

حمل ونقل و هوش مصنوعی در اسـتان قزوین ازجمله سـراهایی 

هسـتند کـه مجـوز دریافـت کرده انـد. ایـن مجوزها براسـاس ماده 

27 و 2۸ آیین نامـه جامـع سـراهای نـوآوری و بـازار فنـاوری کـه 

مصوب چهارم دی ماه 13۹۸ هیات امنای دانشـگاه اسـت صورت 

گرفت، اما متاسـفانه هیچ کدام به موافقت اصولی نرسـیده است. 

  اعطای موافقت اصولی در صورت عملکرد مثبت سراهای 
نوآوری است

در چه صورتی این موافقت اصولی اعطا می شود؟

ما در یک بازه به آنها فرصت داده، عملکرد آنها را بررسی کرده و 

مستندات آنها را دریافت می کنیم و درصورتی که ظرف مدت 6 ماه 

عملکرد آنها مثبت باشد این موافقتنامه اصولی اعطا می شود که 

تاکنون متاسفانه این موافقت اصولی صادر نشده است. 

اما قرار بود برای راه اندازی چند سرای نوآوری مجوز اصولی 

صادر شود؛ این موضوع صحت دارد؟

هنوز قطعی نشده چراکه عملکرد آنها براساس شاخص هایی که 

داریم محرز نشده است؛ بنابراین هنوز مجوز موافقت اصولی را برای 

هیچ سرایی صادر نکرده ایم. 

عملکرد این سراها باید به چه صورت باشد که بتوانند این 

موافقت اصولی را دریافت کنند؟

عملکرد سراهای نوآوری در حال ارزیابی است، به طور مثال من 

هفته پیش در استان گلستان بودم؛ در شهر گرگان سرای نوآوری 

گیاهان زینتی در این استان با توجه به گلخانه خوبی که در این 

استان وجود دارد را بررسی کردیم. تعداد هسته های فناور، تعداد 

واحدهای فناور، قراردهای خوبی که در بیرون از سرای نوآوری 

بسته شده، تعداد دانشجویان دکتری که در آنجا مقیم هستند، 

شتاب دهنده هایی که حضور دارند و از همه مهم تر میزان فروش 

محصولات آنها را بررسی کردیم. از زمانی که سرای نوآوری گیاهان 

زینتی در استان گلستان ایجاد شده است نتایج گلخانه تغییر کرده 

و شاهد پیشرفت خوبی در استان گلستان بودیم. بنابراین شاید یکی 

از سراهای نوآوری که به آن موافقت اصولی اعطا شود همین سرای 

نوآوری گیاهان زینتی استان گلستان باشد چراکه مدل موفقی 

است که می تواند برای بقیه سراها نیز این مدل موفق را ارائه کرد. 

  دانشجویان کارآفرین هدف اصلی توسعه سراهای نوآوری
هدف تان از توسعه سراها در واحدهای مختلف چیست؟ 

بیشتر توسعه کمی را دنبال می کنید؟

نگاه مان توسعه کمی وکیفی به صورت توامان است؛ در ابتدای 

کار توسعه کمی را مدنظر قرار دادیم، اما الان صرفا توسعه کیفی 

را دنبال می کنیم. هدف اصلی مان واضح است. ما اعتقاد داریم 

دانشگاه باید به سمت دانشگاه نسل سوم و کارآفرین حرکت کند. 

برای اینکه یک دانشگاه کارآفرین ایجاد کنیم، دانشگاه باید بستر 

را برای دانشجویان فراهم کند. برای اینکه این بستر را فراهم کنیم، 

فکری کرده و اعلام کردیم هر منطقه ای یک پتانسیل را د ارد که 

این پتانسیل به طور مثال در کاشان فرش، در گلستان گیاهان 

دارویی و در ملایر مبل و منبت است. وقتی این ظرفیت ها در 

استان ها وجود دارد و کارخانه های زیادی هم در آنها مستقر است. 

پیشنهاد دادیم که سرای نوآوری می تواند با داشتن مرکز رشد 

تخصصی و شتاب دهنده های تخصصی محلی باشد برای اینکه 

دانشجویان در کنار تحصیل بتوانند ایده های خود را نیز در این 

سراها مطرح کنند. چند دانشجو کنار هم قرار گرفته، شرکتی را 

ایجاد کنند و تبدیل به یک واحد فناور شوند و یک محصول اولیه 

را تولید کنند؛ شتاب دهنده ها به این دانشجویان آموزش داده اند 

که چگونه قرارداد ببندند و بحث مالیات و بیمه آنها به چه صورت 

است. همچنین به آنها آموزش می دهند که چگونه برندسازی و 

تجاری سازی کنند. به عبارتی، این شتاب دهنده ها از ابتدا تا انتها 

به صورت تخصصی به این دانشجویان کمک می کنند. بنابراین 

قطعا وقتی دانشجو فارغ التحصیل می شود، غیر از مدرک تحصیلی 

و آموزش هایی که در دانشگاه دیده است، یک شرکت برای خود 

دارد. هدف مان درواقع این است که دانشجویان بتوانند کارآفرین 

شوند، به عبارتی بعد از فارغ التحصیلی به دنبال پیداکردن شغل 

در این سازمان و آن شرکت نباشند.

سرای نوآوری گیاهان زینتی که از آن سخن گفتید چنین 

ویژگی ای دارد؟

اتفاقی که الان در سرای نوآوری گیاهان زینتی استان گلستان 

افتاده، همین موضوع است؛ یعنی فارغ التحصیلی که در مقطع 

دکتری دانشگاه آزاد داریم، الان شرکتی را تاسیس کرده و گلخانه 

کوچکی نیز احداث کرده و چند دانشجو را به این شرکت برده است 

که با هم مشغول کار هستند.

  در کنار تخصص، مهارت را نیز به دانشجویان آموزش 
می دهیم

بنابراین مهارت به دست آمده توسط دانشجویان براساس 

پتانسیل هر استان خواهد بود؟ روال کار به چه صورت است؟

تمام هدف مان این است که یک دانشگاه کارآفرین باشیم و 

دانشجو بتواند در آن یک تخصص و مهارت را آموزش ببیند. این 

مهارت لزوما مهارتی نیست که غیرآکادمیک باشد. ما اعتقاد داریم 

این اتفاق می تواند در فضای سرای نوآوری صورت بگیرد. سرای 

نوآوری محلی است که دانشجو می تواند به یک مهارت دست پیدا 

کند و این مهارت براساس ظرفیت ها و پتانسیل های استان است. 

دانشجو وقتی از دانشگاه خارج می شود، برای خود یک شرکت 

دارد؛ شرکتی که دانشگاه ها در آن سهام دارند و شتاب دهنده ها 

تا آخر کار کنار دانشجو هستند. وقتی ما متوجه می شویم شرکت 

بلوغ لازم را دارد و دانشجویان کار خوبی را انجام می دهند و 

خودشان تولیدکننده هستند، آن زمان دانشگاه سهام خود را به 

شرکت واگذار خواهد کرد و برنامه ما این است که خارج شویم. 

به عبارتی دانشجو و ایده او را گرفته و کنار هم در سرای نوآوری 

قرار می دهیم؛ با شتاب دهنده هایی که کنار او قرار می دهیم، 

آموزش های تخصصی و مهارت ها را کسب می کند؛ شرکت به 

بلوغ لازم رسیده و وارد پردیس پارک علم وفناوری شده و در آنجا از 

امتیازات پارک علم وفناوری بهره مند می شود. محصول او که خارج 

شد و به مرحله بلوغ لازم رسید و کمک های ما را دریافت کرد، در 

این زمان دانشگاه سهام خود را به شرکت که همان دانشجویان 

هستند واگذار کرده و از مسیر خارج می شود.  به عبارتی در کنار 

تخصص، مهارت را نیز به دانشجویان آموزش می دهیم، بنابراین 

در سرای نوآوری برنامه ما آموزش تخصص در کنار مهارت است.

سال گذشته درخصوص افتتاح چند سرای نوآوری در استان 

تهران بحث هایی مطرح شد؛ چرا این سراها تاکنون افتتاح 

نشده اند؟

موضـوع را بـه سـراهای نـوآوری سـخت می گیریـم و اگـر بند هـای 

مـاده 27 و 2۸ را نداشـته باشـد، عمـلا مجـوز را اهـدا نمی کنیم. 

بنابرایـن اگـر تاکنـون افتتاح نشـده اند، یعنی مـدارک آنها نقص 

داشـته اسـت. تاکنون به یک سـرا )سـرای نوآوری صنایع خلاق( 

مجـوز داده شـده اسـت. مـدارک آنهـا کامـل بـود و الان پیگیـر 

هسـتند کـه بـا کمک هـای معاونـت علمـی ریاسـت جمهوری، 

ایـن سـرا تجهیـز می شـود و فکـر می کنم بـه زودی افتتاح شـود.

  رایزنی با سرمایه گذاران برای 9 طرح فناورانه کرونایی
شـیوع ویـروس کرونـا در بحـث افتتـاح سـراهای نـوآوری 

وقفـه ایجـاد کـرد؟

چنـدان تاثیـر منفـی روی کار مـا نداشـت، چراکـه معاونـت 

تحقیقـات، فنـاوری و نـوآوری دانشـگاه آزاد اسـلامی در بحـث 

کوویـد-1۹ وارد شـد و طرح هـای مختلفـی را نیـز ارائـه کـرد. 

درنهایـت ۹ طـرح کـه نیـاز بـه سـرمایه گذاری داشـتند انتخـاب 

شـد و درحـال حاضـر درحـال رایزنـی بـا سـرمایه گذاران مختلف 

هسـتیم کـه از ایـن طرح هـا حمایت شـود. درخصوص سـراهای 

نوآوری نیز اسـتان ها تلاش زیادی کردند و اسـتان قزوین، البرز 

و مرکـزی اواخـر سـال گذشـته کـه شـیوع کرونـا اوج پیـدا کـرده 

بـود، مـدارک خـود را ارائـه کـرده و به صورت مجازی جلسـاتی در 

این خصـوص برگـزار شـد و دفاعیـات خوبی را نیز مطـرح کردند. 

من فکر می کنم کووید-1۹ روی بحث سـراهای نوآوری و توسـعه 

آنهـا تاثیـر منفـی نداشـته اسـت و بـدون هیچ مشـکلی کار خود 

را ادامـه می دهیـم.

امـا بسـیاری از افـراد از وقفـه ای کـه در افتتـاح سـراها ایجاد 

شـده اسـت، گله مند هسـتند.

درخصـوص افتتـاح سـراها قولـی بـه کسـی نداده ایـم؛ یـک 

آیین نامـه در ایـن خصـوص داریـم و طبـق ایـن آیین نامـه اگـر 

واحد دانشگاهی موردنظر بستر لازم را برای ایجاد سرای نوآوری 

و شـاخص های لازم داشـت، مجـوز بـه او اعطـا می شـود. امـا اگر 

شـرایطی را کـه طبـق مـاده 27 و 2۸ آیین نامـه اعـلام کردیـم در 

اختیـار نداشـت، مجـوز سـرا نیـز بـه او داده نمی شـود. ما موظف 

نیسـتیم بـه همـه اسـتان ها مجـوز ایجاد سـرای نـوآوری بدهیم. 

ممکن اسـت در یک اسـتان چهار سـرای نوآوری داشـته باشیم و 

در یک اسـتان دیگر مجوزی صادر نکنیم، اما به تمام اسـتان ها 

کمک خواهیم کرد تا سـرای نوآوری داشـته باشـند و این توسـعه 

هـم از لحـاظ کمـی و هـم کیفـی همزمان صـورت بگیرد.

بـا ایـن اوصـاف می توانیـم امسـال را سـال توسـعه سـراهای 

نـوآوری بدانیم؟

بلـه، همین طـور اسـت. به طـور مثـال دیـروز بـا سـرای نـوآوری 

خدمـات خـودرو در اسـتان کرمـان موافقـت شـد.

مدیرکل اقتصاد دانش بنیان و توسعه سرمایه گذاری دانش بنیان دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان« تاکید کرد

دانشجوی کارآفرین ؛ هدف اصلی توسعه سراهای نوآوری

دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

  نیمکت خبر

جهش تولید هم صاحب سند شد

سعیدرضا عاملی درخصوص جلسه ٨٢٩ شورای عالی انقلاب فرهنگی 

گفت: »توسط رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی مقرر شد این دبیرخانه 

کمیته ای برای تدوین برنامه های گام دوم انقلاب تشکیل دهد و نسبت به 

تدوین برنامه اقدام کند.« 

وی همچنین از تدوین سند جهش تولید در شورای عالی انقلاب فرهنگی خبر 

داد و گفت: »این سند با ١٢ هدف مشخص، ٢٤ سیاست، ٧٨ برنامه اقدام تهیه 

شده است که با توجه به شور اول، تغییرات مهمی در آن انجام خواهد شد.« 

وی با تشریح مصوبه اجرایی جلسه گفت: »با توجه به اینکه در اساسنامه 

فرهنگستان علوم پزشکی پیش بینی شده است یک نماینده خبره در فقه 

پزشکی و اخلاق پزشکی، از شورای عالی انقلاب فرهنگی در هیات امنای 

فرهنگستان حضور داشته باشد، به اتفاق آرا تصویب شد علی اکبر رشاد 

به عنوان نماینده شورا در هیات امنای فرهنگستان علوم پزشکی حضور یابد.« 

پیشنهاد استفاده از دانش آموختگان و دانشجویان جهادی برای حل مشکلات آموزش

مصطفی رستمی، رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها نیز با بیان اینکه سند تحول خود برای 

رفع چالش های حوزه تعلیم و تربیت به تصویب رسیده است و ظرفیت شورای عالی انقلاب فرهنگی باید به کمک 

آموزش وپرورش بیاید، گفت: »دانش آموختگان یا دانشجویان فعال جهادی در دانشگاه ها که صلاحیت لازم را 

دارند به عنوان معلم به بخش هایی که نیاز به کمک دارند، یاری برسانند.« 

وی افزود: »در حوزه رفع مشکلات معلمان اضطرار هایی داریم که دائم تشدید می شوند و برای جبران کسری معلم 

می توان از روش های جدید مانند نیرو های جهادی می توان کمک گرفت که در بسیاری از بحران ها مشکلات را 

حل کرده اند.« 

 رستمی گفت: »مثلا دانش آموختگان یا دانشجویان فعال جهادی در دانشگاه ها که صلاحیت لازم را دارند، به عنوان 

معلم به بخش هایی که نیاز به کمک دارند، یاری برسانند که در این زمینه مجموعه هایی اعلام آمادگی کرده اند.« 

رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها تاثیر ارزش گذاری دروس جدید طراحی شده را در کنکور 

مساله مهم دیگر دانست و گفت: »موقعی که درسی معیار و ارزش گذاری مشخصی نداشته باشد، خانواده و دانش آموز 

نیز برای آموزش این دروس اهتمام لازم را نخواهند داشت، درنتیجه وزن این دروس باید در کنکور تغییر کند.« 

ظرفیت پژوهشگاه ها به تحقیقات کاربردی اختصاص یابد

غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 

درخصوص نگرش خود درباره چاپ مقاله و همچنین تحقیقات بنیادی گفت: 

»معتقدم انتشار مقالات چه در نشریات باکیفیت داخلی و چه در مجلات 

بین المللی اقدام بسیار مثبتی است که باید از لحاظ کمی و کیفی گسترش 

پیدا کند و مسیر خوبی که در ارتقای تمام شاخص های این حوزه پیموده ایم 

باقدرت ادامه یابد. البته معتقدم بخش قابل توجهی از تحقیقات پژوهشگاه ها 

باید رویکرد کاربردی داشته و در جهت رفع نیازهای کشور باشد.« 

بر نقش مهم مجمع  با تاکید  معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم 

پژوهشگاه های ملی کشور در معرفی و تقویت توانمندی های موسسات 

پژوهشی و رفع مشکلات آنها، آینده نگری و ماموریت محوری، توجه به 

تحقیقات کاربردی و چابکی و انعطاف پذیری تشکیلاتی را از عوامل موفقیت 

پژوهشگاه ها در گذار از شرایط دشوار اقتصادی فعلی عنوان کرد. 

سارا طاهری
روزنامه نگار


